
Ministr kultury Martin Baxa byl zaskočen. RRTV nově vyhlášenou 
registraci influencerů s ministerstvem nekonzultovala 

Česko - Rada pro rozhlasové a televizní vysílání (RRTV) vyhlásila povinnou registraci 
všech tvůrců audiovizuálního mediálního obsahu.  Tento požadavek vyvolal silnou 
vlnu paniky a nepochopení. Tvůrci mají strach z cenzury. Konkrétní povinnosti 
influencerů ale nebyly jasně stanoveny. Ministerstvo kultury se snaží problém uhasit. 
„Vyzvu Radu k tomu, aby vydala jasné a srozumitelné pokyny,“ uvedl mistr kultury 
Martin Baxa. 

Koncem minulého týdne RRTV informovala o nových pravidlech pro online tvůrce.  Budou 
mít povinnost se nechat evidovat a budou muset splňovat nastavená pravidla. Povinnost 
evidence se týká každého, kdo na sítě tvoří s cílem vydávat, vzdělávat nebo bavit širokou 
veřejnost.


Cílem nové vyhlášky je ochrana dětí před rizikovým obsahem na internetu. Podle RRTV je 
registrace povinná a vychází z evropské Audiovizuální směrnice. Její cíl je nastavit 
regulační rámec pro všechny typy audiovizuálních služeb, které v rámci EU soutěží o 
publikum z široké veřejnosti. Směrnici zavedl zákon o audiovizuálních mediálních 
službách z roku 2010. Ten se dle RRTV vztahuje i na fyzické osoby, tedy na youtubery či 
influencery publikující svůj obsah, třeba na Instagramu či TikToku.


Koho konkrétně se nová registrace týká? 

RRTV konkrétně neupřesnila, kterých influencerů se nařízení bude týkat. Podle 
mediálního experta Jana Potůčka je definice velmi vágní. „V podstatě by se měl evidovat 
každý, kdo má kanál na YouTube, Instagramu nebo jiné sociální síti a pravidelně ji plní 
videi. Dokonce ani není nutné, aby si tím dotyčný nebo dotyčná vydělávali peníze. V 
takovém případě by šlo o tisíce až desetitisíce lidí,“ řekl Potůček pro iRozhlas.

Pro tvůrce to znamená velkou změnu. RRTV bude mít možnost kdykoli provést kontrolu 
jejich obsahu. Zároveň kdokoli bude moci na tvůrce poddat stížnost a Rada posoudí, zda 
svým obsahem neporušují zákon. V krajních případech můžou hrozit pokuty a soudní 
popotahování.

Ministerstvo kultury na nařízení okamžitě reagovalo 

Oznámení RRTV překvapilo i samotné ministerstvo kultury. Nakonec byla svolána 
speciální tisková konference, kde se situaci snažil uklidnit sám Baxa.  Uvedl, že očekával 
prokonzultování vyhlášky před jejím zveřejněním. To se nestalo a zpráva Rady vyvolala 
velký rozruch. „Nedivím se, že jejich chování vyvolalo paniku. Především mohl vzniknout 
dojem, že tato evidence se má týkat všech, kteří vytváří audiovizuální obsah, což není 
pravda. Jedná se o evropskou legislativu přenesenou do našeho práva v roce 2010, která 
tuto povinnost neudává,“ uvedl Baxa. 


Problém však spočívá v tom, že aktuální oznámení neuvádí konkrétní specifikaci, kdo by 
se měl registrovat. Na to upozornil i Baxa. „Vyzvu Radu, aby vydala jasné a srozumitelné 
pokyny,“ dodal na závěr ministr kultury.




Jak reagovala Rada? 

RRTV následně uvedla, že bude pracovat na upřesnění pokynů. „Musíme zákon znovu 
posoudit a shrnout, koho se povinnost bude týkat,“ uvedl Václav Mencl, předseda Rady. 
Uzavřel s tím, že RRTV jasně stanoví, na koho se nová povinnost bude vztahovat. Termín, 
kdy plánuje tyto informace zveřejnit, však není stanoven.



